

Cinematographic Taganrog: Who is Who

1. Faina Ranevskaya. She was born on August 27, 1896 in Taganrog. She died on July 19, 1984 in Moscow. She studied at the Mariinsky Gymnasium in Taganrog. She was the laureate of 3 state prizes. She was the star of 25 films: *Foundling, Man in a Case, Wedding, Cinderella, Spring*, etc.

2. Alexander Vishnevsky. He was born in Taganrog on January 20, 1861. He died on February 27, 1943 in Tashkent. He studied at the Taganrog male gymnasium together with Anton Chekhov, and he was friendly with him. He was the actor of the Moscow Art Theater with the main roles in Chekhov's plays. He was the star of films *Cagliostro, Victory of a Woman*, etc.

3. Ivan Perestiani. He was born on April 13, 1870, in Taganrog. He died on May 14, 1959 in Moscow. The director, actor, screenwriter over 50 films: *Red Devils, Three Lives*, etc.

4. Joseph Prut. He was born on November 6, 1900 in Taganrog. He died on July 16, 1996 in Brest. Twice winner of the State Prizes, screenwriter, the author of 24 plays. He was screenwriter of 22 films: *Thirteen, Hello, children!, Last night in Paradise*, etc.

5. Sergey Bondarchuk. He was born on September 25, 1920. He died on October 20, 1994 in Moscow. He studied at Taganrog secondary school No. 4. He was four times Laureate of state prizes and the director and actor in more than forty films. The most famous films: *War and Peace (Oscar prize), The Fate of Man, Steppe*.

6. Marianne Tavrog. She was born on January 16, 1921, in Taganrog and died June 11, 2006, Moscow. She was the director of more than 50 documentary films: *Marshak, Chukokkola, Composer Khachaturian, Mikhail Svetlov*, etc.

7. Mikhail Tanich. He was born on September 15, 1923 in Taganrog and died April 17, 2008 in Moscow. He studied at Taganrog school No. 10. He was a famous songwriter for many films: *Women, The Mysterious Monk, The Great Change*, etc.

8. Zinovy Vysokovsky. He was born on November 28, 1933 in Taganrog and died on August 3, 2009 in Moscow. He studied at the Taganrog schools № 10 and № 2. He was the actor of the Satire Theater (Moscow). He was the actor in more than 20 films: *Living and the dead, "Park of the Soviet period, Sonya - the golden pen*, etc.

9. Victor Demin. He was born in May 1937, Taganrog and died June 19, 1993, Moscow. He studied at the Taganrog school n 2 (former Taganrog male gymnasium where Anton Chekhov studied). He was the famous film critic, screenwriter, editor-in-chief of the magazine "Soviet Screen". He was the actor in 6 films: *Expensive Pleasure, The Enemy of the People - Bukharin*, etc.

10. Anatoly Morozov. He was born on November 8, 1949 in Taganrog. Actor. Films, serials: *Wild Field, Daddy's Daughters, Farewell, Dr. Chekhov!, On the Game, What Men Talk About, Juna*, etc.

11. Vladimir Shevyakov. He was born on May 27, 1950 in Taganrog. Actor. Films, serials: *Purification, Dirty work*.

12. Vladimir Barsukov. He was born on June 11, 1955. He graduated from Taganrog State Pedagogical Institute In 1976, and VGIK in 1988. The director, scriptwriter and cameraman of a number of TV films (*Gypsy Wedding, One Day from the Life of the Film Teem*, etc.).

13. Fedor Dobronravov. He was born on September 11, 1961 in Taganrog. Actor of the Moscow Theater of Satire. He starred in 40 films: *Summer people, Secrets of palace coups, Liquidation, Brothers Karamazov*, etc.

14. Karina Zolotova. She was born on June 9, 1961 in Taganrog. Actress. Films: *Casino, Stiletto*, etc.

15. Alexei Boyadzhi. He was born in Taganrog on April 15, 1962. Actor. Films and TV series: *Master, Closed School, Pretty Woman, Students, Wings*, etc.

16. Nikolay Dobrynin. He was born on August 17, 1963 in Taganrog. He graduated from Taganrog school No. 9. Since 1985 he worked in the theater "Satyricon". Since 1989 he worked in the independent studio of Alla Sigalova and the theater of Roman Viktyuk. He starred in 70 films: *Russian ragtime, Summer people, Everything we dreamed about for so long, Rostov-papa, Family secrets, Network*, etc.

17. Vladislav Vetrov. He was born on February 9, 1964. He studied at the drama studio at the Taganrog Teacher's House, worked at the Taganrog Drama Theater. Today Vladislav Vetrov is one of the leading artists of the Moscow theater "Sovremennik". He played over 30 roles in the cinema and over 50 roles in the theater. The most prominent roles in the films: *Iron Curtain, Admiral, Ivan the Terrible*, and the role of Anton Chekhov in the last film of M. Khutsiev.

18. Maxim Kushnikov. He was born on August 8, 1974 in Taganrog. Actor. Films, serials: *Code of Honor, I'm a Detective, Bitch War*, etc.

19. Pavel Derevianko. He was born on July 2, 1976 in Taganrog and studied at the Taganrog school n 7, then - in the theater school-studio at the Taganrog Theater. Laureate of the Theatrical Prize "The Seagull" & the Youth Prize "Triumph" (2006). He starred in 50 films: *Nine Lives of Nestor Makhno, The Brothers Karamazov, Yesenin, The Case of Dead Souls, House Arrest*, etc.

20. Irina Usok. She was born on June 28, 1976 in Taganrog. Actress. Films, TV series: *Mama Do not Grieve, Tourists, Most Beautiful, Airport-2*, etc.

21. Mikhail Basov. He was born on September 16, 1977 in Taganrog. In 1999 he graduated from the Taganrog State Pedagogical Institute. Scriptwriter, director and cameraman of many films (video art, documentary films), presented at Russian and foreign festivals.

22. Roma the Beast (Bilyk Roman Vitalievich). He was born on December 7, 1977 in Taganrog. Composer, singer, actor. Actor in the films: *Short Course of Family Life, Summer*, etc.

23. Stanislav Dovzhik. He was born in Taganrog on June 18, 1980. He graduated from the Faculty of Social Pedagogy of Taganrog State Pedagogical Institute (2002) and VGIK. He is the director of film and serials (*Bachelors, Happiness of the scout*, etc.), clip maker.

24. Natalia Shevchenko. She was born on July 19, 1980 in Taganrog. Actress. Films, serials: *I will not give you anyone, Dandelion, Pandora's Box, Female Doctor, Laboratory of Love*, etc.

25. Victor Dobronravov. Was born on March 8, 1983 in Taganrog. The son of Fedor Dobronravov. He was the star in the films: *Moscow Windows*, *Do not Be Born Beautiful*, *Escape*, etc.

26. Igor Borisov. He was born on January 14, 1985 in Taganrog. Cameraman: the film *The Day*.

27. Alexey Dyachkov. He was born on August 20, 1986 in Taganrog. Actor. Films, TV series: *Tango with an Angel*, *Closed School*, *Quiet Flows the Don*, etc.

28. Илья Козухар. He was born on February 6, 1988 in Taganrog. Actor. Films, serials: *Young Guard*, *Emigration*, etc.

29. Anastasia Tptygina. She was born on December 2, 1988 in Taganrog. Actress. Films, serials: *Detectives*, *Trace*, *Univer*, *Interns*, *Traffic Light*, etc.

30. Ivan Dobronravov. He was born on June 2, 1989. He is the son of Fedor Dobronravov. He became famous for his performance in the film *A. Zvyagintsev Return* (Golden Lion at the Venice film Festival). He was the star of many films.

(compiled by Alexander Fedorov, 2018)

Таганрог кинематографический: кто есть кто

1. Фаина Раневская. Родилась 27 августа 1896 года в Таганроге. Умерла 19 июля 1984 года в Москве. Училась в таганрогской Мариинской гимназии. Лауреат 3-х государственных премий, Народная артистка СССР. Снялась в 25-ти фильмах. «Подкидыш», «Человек в футляре», «Свадьба», «Золушка», «Весна» и др.

2. Александр Вишневский. Родилась в Таганроге 20 января 1861 года. Умер 27 февраля 1943 года в Ташкенте. Учился в таганрогской мужской гимназии вместе с А. П. Чеховым, был дружен с ним. Заслуженный деятель искусств РСФСР, актер МХАТа, исполнитель главных ролей в чеховских пьесах. Снимался в кино («Калиостро», «Победа женщины»).

3. Иван Перестиани. Родился 13 апреля 1870 г., Таганроге. Умер 14 мая 1959 г. в Москве. Режиссер, актер, сценарист свыше 50 фильмов. «Красные дьяволята», «Три жизни» и др.

4. Иосиф Прут. Родился 6 ноября 1900 в Таганроге. Умер 16 июля 1996 в Бресте. Заслуженный деятель искусств РСФСР (1983). Дважды Лауреат Государственных премий СССР, сценарист, драматург. Автор 24 пьес. По его сценариям поставлено 22 фильма. «Тринадцать», «Здравствуйте, дети!», «Последняя ночь в раю» и др.

5. Сергей Бондарчук. Родился 25 сентября 1920 года. Умер 20 октября 1994 года в Москве. Учился в таганрогской средней школе № 4. Окончил ВГИК. Народный артист СССР (1952). Четырежды Лауреат государственных премий. Режиссер и исполнитель главных ролей в более сорока фильмах. Наиболее известные фильмы – «Судьба человека», «Война и мир», «Степь».

6. Марианна Таврог. Родилась 16 января 1921, Таганрог. Умерла 11 июня 2006, Москва. Окончила ВГИК. Заслуженный деятель искусств РФ. Режиссер более 50 документальных фильмов - «Маршак», «Чукоккола», «Композитор Хачатурян», «Михаил Светлов», «Кукрыниксы» и др.

7. Михаил Танич. Родился 15 сентября 1923 в Таганроге. Умер 17 апреля 2008 в Москве. Заслуженный деятель искусств РФ. Народный артист России. Учился в таганрогской средней школе № 10. Известный поэт-песенник. Песни на его стихи звучали в фильмах «Женщины», «Таинственный монах», «Большая перемена» и многих других.

8. Зиновий Высоковский. Родился 28 ноября 1933 года в Таганроге. Умер 3 августа 2009 в Москве. Учился в таганрогских школах № 10 и № 2. Окончил с золотой медалью таганрогскую школу № 2 им. А. П. Чехова. Затем окончил Таганрогский радиотехнический институт (1956). Окончил театральное училище им. Щукина. Народный артист России, актер театра Сатиры, легендарный пан Зюзя из «Кабачка 13 стульев». Снялся более 20 фильмах. – «Живые и мертвые», «Парк советского периода», «Сонька – золотая ручка» и др.

9. Виктор Демин. Родился мая 1937, Таганрог. Умер 19 июня 1993, Москва. Учился в Таганрогской школе № 2 им. А. П. Чехова. Окончил ВГИК. Знаменитый кинокритик, киновед, сценарист, главный редактор журнала «Советский экран». Снялся в 6-ти фильмах – «Дорогое удовольствие», «Враг народа – Бухарин» и др.

10. Анатолий Морозов. Родился 8 ноября 1949 года в Таганроге. Актер. Снимался в фильмах, сериалах: «Дикое поле», «Папины дочки», «Прощайте, доктор Чехов!», «На игре», «О чем говорят мужчины», «Джуна» и др.

11. Владимир Шевяков. Родился 27 мая 1950 года в Таганроге. Актер. Снимался в фильмах, сериалах: «Очищение», «Грязная работа».

12. Владимир Барсуков. Родился 11 июня 1955 года. В 1976 году окончил Таганрогский государственный педагогический институт, а в 1988 году - ВГИК. Режиссер, сценарист и оператор ряда телефильмов («Цыганская свадьба», «Один день из жизни съемочной группы» и др.).

13. Федор Добронравов. Родился 11 сентября 1961 года в Таганроге. Заслуженный артист России. актёр Московского академического театра Сатиры. Снялся в 40-ка фильмах. «Летние люди», «Тайны дворцовых переворотов», «Ликвидация», «Кадетство», «Братья Карамазовы» и др. Постоянный участник шоу «6 кадров», «Сам себе режиссер» (Папа) и «Слава богу, ты пришёл!».

14. Карина Золотова. Родилась 9 июня 1961 года в Таганроге. Актриса. Снималась в фильмах: «Казино», «Стилет» и др.

15. Алексей Бояджи. Родился в Таганроге 15 апреля 1962 года. Актер. Снимался в фильмах и сериалах: «Утомленные солнцем-2», «Хозяин», «Закрытая школа», «Красотки», «Студенты», «Крылья» и др.

16. Николай Добрынин. Родился 17 августа 1963 года в Таганроге. Окончил Таганрогскую среднюю школу № 9. Учился в Таганрогской музыкальной школе. Окончил ГИТИС. Заслуженный артист России. С 1985 года работал в театре «Сатириконт» под руководством Аркадия Райкина. С 1989 года работает в независимой студии Аллы Сигаловой и театре Романа Виктюка. Снялся в 70-ти фильмах. Наиболее известные: «Русский рэгтайм», «Летние люди», «Все, о чем мы так долго мечтали», «Ростов-папа», «Семейные тайны», «Сеть» и др.

17. Владислав Ветров. Родился 9 февраля 1964 года. В 1986 году окончил Таганрогский радиотехнический институт. Занимался в драматической студии при таганрогском Доме учителя, работал в Таганрогском драматическом театре имени А. П. Чехова. Сегодня Владислав Ветров – заслуженный артист Российской Федерации. один из ведущих артистов столичного театра «Современник», Свыше 30 ролей в кино. Свыше 50 ролей в театре. Наиболее заметные роли в фильмах «Железный занавес», «Адмирал», «Иван Грозный». Завершает работу над ролью А. П. Чехова в фильме М. Хуциева «Невечерняя».

18. Максим Кушников. Родился 8 августа 1974 года в Таганроге. Актер. Снимался в фильмах, сериалах: «Кодекс чести», «Я сыщик», «Сучья война» и др.

19. Павел Деревянко. Родился 2 июля 1976 года в Таганроге. Учился в таганрогской школе № 7, затем – в театральной школе-студии при Таганрогском театре им. А. П.Чехова. Окончил РАТИ (ГИТИС). Лауреат театральной премии "Чайка". Лауреат молодежной премии "Триумф" (2006). Снялся в 40 фильмах. «Девять жизней Нестора Махно», «Братья Карамазовы», «Есенин», «Дело о мертвых душах», «Домашний арест» и др.

20. Ирина Усок. Родилась 28 июня 1976 года в Таганроге. Актриса. Снималась в фильмах, сериалах: «Мама не горюй», «МУР есть МУР», «Туристы», «Самая красивая», «Аэропорт-2» и др.

21. Михаил Басов. Родился 16 сентября 1977 года в Таганроге. В 1999 году окончил Таганрогский государственный педагогический институт. Сценарист, режиссер и оператор многих фильмов (видео-арт, документальные фильмы), представленных на российских и зарубежных фестивалях.

22. Рома Зверь (Билык Роман Витальевич). Родился 7 декабря 1977 года в Таганроге. Композитор, певец, актер. Снимался в фильмах: «Краткий курс семейной жизни», «Лето» и др.

23. Станислав Довжик. Родился в Таганроге 18 июня 1980 года. Окончил факультет социальной педагогики Таганрогского государственного педагогического института (2002) и ВГИК. Режиссер кино и телевидения, клипмейкер. Работал режиссером массовых праздников, театрализованных представлений, был режиссером Молодежного театра эстрадных миниатюр (Таганрог,), Снимался в фильме К. Шахназарова «Всадник по имени Смерть». Как режиссер поставил 6 фильмов и сериалов («Холостяки», «Счастье разведчика» и др.).

24. Наталья Шевченко. Родилась 19 июля 1980 года в Таганроге. Актриса. Снималась в фильмах, сериалах: «Я тебя никому не отдам», «Одуванчик», «Ящик Пандоры», «Женский доктор», «Лаборатория любви» и др.

25. Виктор Добронравов. Родился 8 марта 1983 года в Таганроге. Сын Федора Добронравова. Актер Театра Вахтангова. Снимался в сериалах «Московские окна», «Не родись красивой», в фильме Егора Кончаловского «Побег». На его счету 10 фильмов.

26. Игорь Борисов. Родился 14 января 1985 года в Таганроге. Кинооператор. Снял фильм «День».

27. Алексей Дьячков. Родился 20 августа 1986 года в Таганроге. Актер. Снимался в фильмах, сериалах: «Танго с ангелом», «Закрытая школа», «Тихий Дон» и др.

28. Илья Кожухарь. Родился 6 февраля 1988 года в Таганроге. Актер. Снимался в фильмах, сериалах: «Молодая гвардия», «Психи», «Эмиграция» и др.

29. Анастасия Таптыгина. Родилась 2 декабря 1988 года в Таганроге. Актриса. Снималась в фильмах, сериалах: «Детективы», «След», «Универ», «Интерны», «Светофор» и др.

30. Иван Добронравов. Родился 2 июня 1989 года. Сын Федора Добронравова. Прославился исполнением главной роли в фильме А. Звягинцева «Возвращение» (Золотой Лев на МКФ Венеции). Снимался в 6-ти фильмах, сериале «Кадетство», «Утомленные солнцем-2» и др.

(составитель – Александр Федоров)